
Algemene beschouwingen 2022 

In 2015 de Verenigde Naties stelden de 17 duurzame ontwikkelingsdoelen vast. Tot 2030 

hebben we de tijd om van de wereld een betere plek te maken: armoede terug te dringen, 

honger uit te bannen, gezondheid te verbeteren en onze planeet te beschermen tegen 

klimaatverandering.  

Doelen waarmee we wereldwijd een kompas hebben om de juiste koers te bepalen. Deze 

doelen gelden voor alle werelddelen, voor alle landen. Waarom, waarom hangen wij ons 

gemeentelijke beleid niet op aan die ontwikkeldoelen? De VN doen het, de Achterhoek doet 

het, waarom Bronckhorst niet? Wat GroenLinks betreft worden de Sustainable Development 

Goals ons kompas. Ons gemeentebeleid zal zo veel concreter worden. Want dat mist dit 

programmaplan: concrete plannen, concrete resultaten.  

Voor de critici onder ons, die nu denken ‘Wat kost dat allemaal wel niet?’: 

Nou, niet veel wanneer je uitrekent wat het bereiken van de doelen ons oplevert. 

Nu zorgen voor herstel van de natuur en biodiversiteit verdient zich straks dubbel en dwars 

terug. 

Nu zorgen dat onze kinderen gezond eten en opgroeien in een gezonde omgeving, zorgt 

voor een flinke gezondheidswinst later. 

Nu zorgen voor opwek van onze eigen duurzame energie had zich allang terug kunnen 

verdienen. 

Maar niet met dit programmaplan… 

Onze bestuurders lijken een sterke voorkeur te hebben voor babbelend besturen. 

Koffiedrinken aan de keukentafel bij onze boeren om te praten over de gangbare landbouw 

en vooruit ook een beetje over natuur-inclusieve landbouw. Uitgebreid praten met partijen 

over de energietransitie, praten met schoolbesturen over kansengelijkheid. Gebabbel, 

gebabbel, gebabbel. Ondertussen holt onze natuur achteruit, staan de beken droog, 

verschraalt de grond, zijn onze boeren wanhopig, wordt de kansongelijkheid steeds groter. Al 

deze problemen vragen om duidelijke keuzes, verantwoordelijkheid en bestuurslef. Ook van 

ons als raad. Ook als we niet elke kiezer tevreden kunnen stellen.  

Brockhorst is gebaat bij een modern bestuur. Initiatieven van bewoners worden steeds 

krachtiger, effectiever en beter georganiseerd. Dat vraagt een gemeente die wendbaar is. 

Een gemeente die openstaat voor dwarskijkers en tegenspraak. Die dat niet lastig vindt, 

maar weet dat het voor nieuwe inzichten kan zorgen, voor verandering en verbetering.  

GroenLinks pleit voor een nieuw bestuurlijk kompas, gebaseerd op de 17 duurzame 

ontwikkelingsdoelen, waarmee we koers bepalen én vast houden. In deze snel 

veranderende wereld, waarin we met een veelvoud aan crisis van doen hebben. 

Geen Bronckhorster Babbel Bestuur, maar daadkrachtig bestuur met duidelijke plannen.  

Geen college dat 10 miljoen extra vraagt maar niet eens de moeite neemt om met 

fatsoenlijke plannen te komen. Daarmee neemt ze ons als raad, en ons budgetrecht, 

onvoldoende serieus.  

Over serieus nemen gesproken.  



Bronckhorst kent veel vrijwilligers, mantelzorgers, welzijnsstichtingen. Zij doen hun werk niet 

omdat de gemeente dat van hun vraagt, maar omdat ze zelf iets willen doen voor een ander. 

Vanuit liefde of plezier. Dat moeten wij als gemeente serieus waarderen, faciliteren en 

kanaliseren. Daarvoor moeten wij als raad het college duidelijke kaders meegeven. Wat 

vinden wij dat je wel of niet kan vragen van een vrijwilliger of mantelzorger? Want mensen 

worden soms overvraagd, zijn soms overbelast.  

Over serieus nemen gesproken. 

Bronckhorst kent al jaren geen actueel Kunst & Cultuur beleid. Dit college is ook niet van 

plan dit binnenkort op te pakken. Onvoorstelbaar. Onze bibliotheken zijn niet meer up to 

date. Juist in deze tijden van crisis en oorlog, van eenzaamheid en mensen op de vlucht 

kunnen kunst en cultuur zorgen voor verbinding, moed en kracht.   

 

De tijd tikt. Het probleem is alleen dat de tijd wel vleugels heeft, maar geen teugels.    

GroenLinks voelt urgentie. Wij moeten vaart maken: bescherming en herstel van ons mooie 

coulissenlandschap, beken en houtwallen. Bronckhorst bestand maken tegen de komende 

droogtes, hittegolven, piekbuien.  

Binnenkort komt de herziende versie van het akkoord van Groenlo. Versie 3.0. Versie ‘leun 

maar achterover’, versie ‘stel maar lekker uit’. Niet energieneutraal in 2030, maar 2050. Er is 

een wereldwijd klimaatprobleem, een wereldwijde energiecrisis. En dan de doelen 20 jaar 

vooruit schuiven. Onbegrijpelijk. Dit college van GBB, CDA en PvdA vermijdt angstvallig het 

woord windenergie. Maar we ontkomen niet aan een mix van duurzame energiebronnen. 

Simpelweg omdat de zon hier niet altijd schijnt.  

Beste mensen, onze stikstofuitstoot is enorm. We moeten vaart maken met de transitie naar 

natuurinclusieve landbouw. Niet minder boeren met meer vee. Nee, meer boeren met minder 

vee. Zoveel beter voor de natuur. Zoveel beter voor onze gezondheid.  

We moeten nu de juiste keuzes maken vanuit het perspectief van de volgende generaties. 

We moeten nu goed zorgen voor morgen. 

Dank u wel. 

  



 

Voorzitter wij willen geen zure, zeur-fractie zijn. Maar onze GroenLinks kernwaarden: groen 

en sociaal, vinden we in dit plan nauwelijks terug vinden. Vandaar dat wij 5 pareltjes van 

amendementen hebben geschreven: stuk voor stuk bedoelt om het college in de actiestand 

te krijgen. Allemaal mede ingediend door D66, onze groene vrienden. Samen met collegae 

Oosterhof, Fröhberg en Piels ingediend met liefde en lef. Want wij willen onze tijd graag 

nuttig verspillen. 

 

Korte toelichting op de amendementen en moties.  

 

7.1 Kunst en Cultuurbeleid.  

Ik noemde het al in mijn betoog. Er is geen actueel beleid, de bibliotheken, muziekscholen, 

podiumkunsten wachten er op. Dit college wil pas in 2016 nieuw beleid gaan invoeren. Dit 

amendement wil dat we komend jaar nieuw beleid gaan ontwikkelen.  

 

7.2 Ambities omgevingsvisie & nationaal programma landelijk gebied. 

De overheid wil met het NPLG uiterlijk 2030 de natuur ruimte bieden voor herstel en 

versterking, verbetering de kwaliteit van water en bodem en meer doen tegen 

klimaatverandering. Uiterlijk 1 juli 2023 moeten provincies hun eerste versie van de plannen 

per gebied klaar hebben. Ons BH programmaplan geef onvoldoende invulling aan het NPLG. 

Wij zien hier een mooie win-win combinatie, een mooie gelegenheid om de ambities zoals wij 

die in onze omgevingsvisie hebben vastgesteld rondom landschap en biodiversiteit te 

realiseren.   

 

7.3 Verdubbeling herplant bomen. 

Door de droogte moeten helaas veel bomen gekapt worden. Het college stelt voor om voor 

elke gekapte boom 1 kleintje te herplanten. In de praktijk zien we dat dunne dametjes zijn. 

Nog van weinig waarde voor de biodiversiteit, CO2 opslag of schaduw.   

Dus dachten wij: laten we voor elke gekapte boom 2 kleintjes terug planten.  

We hebben dit amendement inmiddels aangepast met een financiële onderbouwing. Dus u 

kunt met een gerust hart instemmen met dit amendement. 

 

7.4 Herstel en toevoeging landschapselementen 

We zijn afgelopen decennia veel landschapselementen in ons mooie BH kwijt geraakt. Het 

college stelt in dit plan voor beter te handhaven om de landschappelijke elementen te 

beschermen. D66 en GroenLinks wil graag dat deze landschapselementen niet alleen 

beschermd worden, maar ook hersteld én toegevoegd. Ik zou zeggen ‘handen omhoog’ voor 

zo’n belangrijk BH selling point. 

 



7.5 Urgentie energieaanpak. 

Het college stelt voor opwek van duurzame energie te versnellen en op te schalen, maar 

komt vervolgens met een achterhaald riedeltje van besparen, panelen op het dak, 10 % 

verbetering t.o.v. 2015, windmolens schuiven we voor ons uit. Ergo: geen urgentiebesef, 

geen ambitie, geen lef. Met dit amendement willen min. 25% besparen en min. 45% 

duurzame energieopwek. En regie t.a.v. initiatieven voor windenergie vanaf 2024. Geen 

uitstelgedrag meer. Ik ben benieuwd of PvdA nog steeds achter eerdere uitspraken durft te 

staan en met ons meestemt.     

 

Motie 7.1 Verbetering beleid 

Oproep aan college om met beter en concreter uitgewerkt beleid te komen steunen wij van 

harte. Wat willen we bereiken, wat gaan we daarvoor doen en wat mag het kosten? Zo 

moeilijk kan dat niet zijn. 

 

Motie 7.2 Onderbouwing investeringsagenda  

Deze motie steunen we niet. Slappe hap. Was het amendement geweest: had u ons aan uw 

zijde gevonden. Gemiste kans voor het CDA wat ons betreft. 

 

Motie 7.3 Bibliotheek 

We hebben bij de PvdA aangeven dat -met wat taalkundige wijzingen, dat vonden wij wel zo 

passend bij een motie over de bieb-, graag mede wilde indienen. Is niet gebeurd. Jammer. 

We zullen de motie wel steunen. 

 

 

 

 

    


